

**January 20, 1977**

**CC CPSU Proposal, 'On Measures for the Curtailment  
of the Criminal Activities of Orlov, Ginsburg,  
Rudenko and Ventslova'**

**Citation:**

"CC CPSU Proposal, 'On Measures for the Curtailment of the Criminal Activities of Orlov, Ginsburg, Rudenko and Ventslova'", January 20, 1977, Wilson Center Digital Archive, Bukovsky Archives, <http://bukovsky-archives.net>. Translated by Brian Bachor and Svetlana Savranskaya for the National Security Archive.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121201>

**Summary:**

U.V. Andropov and R.A. Rudenko reported on hostile activities of anti-Soviet groups within the USSR. They stated that Western correspondents influence these organizations to openly protest the Soviet Union's policies. Finally, Andropov and Rudenko discuss preemptive measures that need to be taken in order to stop anti-Soviet propaganda disseminated by these groups.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan

Translation - English

1/15 от 25.1.1977 г. 3к  
U-10

№ 2  
СОВЕРШЕННО СЕКРЕТНО

ОСОБАЯ ПАПКА

ПОСТАНОВЛЕНИЕ

Паркаты ЦК Коммунистической Партии Советского Союза

записки т.т. Андропова Ю.В. и Руденко Р.А. от 20 января 1977 года  
123-А

(т.т. Кириленко, Андропов, Пономарев, Соломенцев, Катушев,  
Долгих, Зильберман, Рябов)

Согласиться с предложениями, изложенными в записке  
т.т. Андропова Ю.В. и Руденко Р.А. от 20 января 1977 года  
123-А (прилагается).

СЕКРЕТАРЬ ЦК

Результаты голосования

вошли в свет при записку

Выписки тт. Андропову; Руденко

17

16.1.1977 г. Ю.В. Андропов

ОСОБАЯ ВАШКА

Совет. Секретно

Промо-сигнал  
К. н. 15 с, кр. 47 0158  
21 ЯНВ 1977  
2 сектор  
ЦК КПСС

ЦК КПСС

Мерах по пресечению преступной деятельности  
ОБЛОВА, ГИНСБУРГА, РУДИНКО и ВЕНДИКОВА

Специальные службы и идеологические центры противника прилагают серьезные усилия к тому, чтобы оживить и расширить на территории Советского Союза враждебную деятельность антисоветских элементов. Особенно заметно стремление западных спецслужб к организационному объединению лиц, выступавших против существующего в нашей стране государственного и общественного строя. В распоряжении Комитета Госбезопасности имеются достоверные сведения о том, что этой проблемой в нашей стране специально занимаются даже официальные лица в посольстве США в Москве. Отдавая на данном этапе приоритет в осуществлении антисоветских целей нелегальным методам подрывной работы, противник вместе с тем пытается активизировать враждебные действия в легальных или полунелегальных формах.

По имеющимся данным, аккредитованные в Москве корреспонденты США, ФРГ, Англии, Франции, Италии настойчиво убеждают главарей антисоветчиков использовать в подрывных целях такие формы, как "обращения" к правительствам различных стран, содержащие злобную клевету на советскую действительность, "пресс-конференции", открытые протесты против мероприятий Советского правительства. В последнее время в действиях противника все отчетливее просматривается тенденция использовать предстоящую Белградскую встречу в интересах легализации открытых выступлений антисоветчиков против основ советского строя.

Подогреваемые Западом антисоветские элементы стремятся в той или иной форме вовлечь в свою преступную деятельность как лиц, ранее привлекавшихся к уголовной ответственности, так и новых людей, которые часто бывают обмануты. Если вовлекаются

60

2.

националисты, сионисты, крымские татары, турки-месхетинцы, септанты и церковники.

Так, например, в Москве развернул активную антисоветскую деятельность ГИЗБУРГ А.И., 1936 года рождения, который еще в 1961 году был судим за мошенничество, а в 1968 году - за попытку создания группы ИТС в Москве. В последние годы, нигде не работая, он взял на себя функции распорядителя так называемым "фондом СОЛЖЕНИЦЫНА", фактически являющимся формой финансирования Западом антисоветских агентов и материальной поддержки лиц, судимых за уголовные преступления.

В Литве подвизаются на этой стезе литовский националист ВЕНЦЛОВА и трактирщик судимый за враждебную деятельность ПИТКУС. На Украине - бывший участник нелегальной националистической организации КАЦИГА и другие.

В Москве стал на путь антиобщественной деятельности ОРЛОВ Ю.Ф., 1924 года рождения, длительное время нигде не работающий. Еще в 1956 году, будучи членом КПСС и младшим научным сотрудником Института теоретической и экспериментальной физики, он открыто выступил с антипартийными заявлениями, за что был исключен из партии и подвергся критике на страницах газеты "Правда". Несмотря на это, ОРЛОВ был избран членом-корреспондентом Академии наук Армянской ССР. В последние годы он устранился от научной работы и целиком посвятил себя антиобщественной деятельности. ОРЛОВ является автором ряда провокационных заявлений, интервью иностранным корреспондентам, постоянным участником открытых противозаконных действий.

В мае 1976 года, вступив в преступную связь с представителями американского посольства, ОРЛОВ возглавил так называемую "группу содействия выполнению хельсинкских соглашений в СССР" и в настоящее время под этим прикрытием пытается легализовать организованную антисоветскую деятельность. Под прямым воздействием ОРЛОВА аналогичные "группы" созданы в Киеве и Вильнюсе.

Участники их не скрывают своих истинных целей: легально занимаются политической демагогией вокруг хельсинкских соглашений, в нелегальных условиях — пропагандировать махрово антисоветские идеи. В частности, руководитель украинской "группы содействия выполнению хельсинкских соглашений" РУДЕНКО Н.Д., 1920 года рождения, среди своих сторонников прямо заявляет, что его целью является борьба за отделение Украины от Советского Союза.

Характерна оценка, данная этим "группам" западногерманским корреспондентом ШМИДТОМ-ХОЙЗРОМ. По его мнению, указанные "группы" представляют собой попытку выйти после Хельсинки, если можно так сказать, из полулегального положения подпольных журналов, и создать группы, которые в прямом контакте с Западом, в диалоге с Западом смогли бы обратить внимание на нарушения по исполнению хельсинкского соглашения в Советском Союзе".

Органы государственной безопасности и Прокуратура СССР использовали меры профлективного воздействия в отношении участников этих "групп". С ними неоднократно проводились соответствующие беседы в административных органах. Многие из них обсуждались общественностью. Партийными и советскими органами им оказывалось содействие в устройстве на работу. Такие меры имели значение, ибо в разное время от антиобщественной деятельности отошли многие заблудившиеся граждане.

Однако наиболее враждебно настроенные элементы так называемых "диссидентов" не прекратили своей деятельности. Более того, игнорируя официальные предостережения, они активизировались и стали настойчивее в попытках легализовать преступную работу.

Нужно прямо сказать, что такое их поведение объясняется наличием у них уверенности в своей безнаказанности и в защитных мерах, которые может предпринять Запад в их поддержку. Немалую роль в формировании таких взглядов играет академик САХАРОВ, который всем своим происхождением дает понять, что "власти"

62

5

4.

с ним ничего сделать не могут и поэтому другим также бояться нечего. Об этом так называемые "диссиденты" постоянно и открыто заявляют на своих собраниях.

В подобных условиях меры только профилактического характера в отношении указанных лиц не могут дать должного эффекта и не приведут к ограничению их антиобщественной деятельности.

В связи с этим возникает необходимость осуществить меры по решительному пресечению действий ОРЛОВА, ГИНЗБУРГА и других на основе действующего законодательства.

С учетом политической и оперативной обстановки пресечение преступной деятельности наиболее активных антисоветчиков представляется целесообразным осуществить разнообразными путями.

Имеется в виду в отношении ОРЛОВА В.Ф. провести расследование по ранее возбужденному Прокуратурой г.Москвы уголовному делу с тем расчетом, чтобы в последующем привлечь его к уголовной ответственности по ст.190<sup>1</sup> УК РСФСР (распространение заведомо ложных измышлений, порочащих советский государственный и общественный строй). В ходе следствия ОРЛОВА не арестовывать, если он своими действиями не вынудит к этому.

ГИНЗБУРГА А.И. представляется необходимым арестовать и привлечь к уголовной ответственности по ст.70 УК РСФСР, следствием по делу провести по месту его жительства в Калужской области.

Проживающего в Киеве РУДЕНКО Н.Д. арестовать и привлечь к уголовной ответственности по ст.62 УК УССР (соответствует ст.70 УК РСФСР), по следствию провести не в Киеве, а в Донецке, для чего имеются процессуальные основания.

В связи с тем, что ВЕНЦОВА Т.А., 1937 года рождения, бывший научный сотрудник Института истории Академии наук Литовской ССР, ходатайствует о временном въезде по частному приглашению в США, разрешить ему такую поездку. Вопрос о дальнейшей судьбе ВЕНЦОВА будет решаться в зависимости от его поведения за рубежом.

63 6

5.

В отношении других лиц Комитетом госбезопасности будут осуществлены мероприятия по предупреждению и пресечению их враждебной деятельности в обычном порядке.

Внося указанные предложения, мы исходим из того, что они (особенно в части, касающейся ОРЛОВА и РУДЕНКО) могут вызвать очередную шум на Западе и негативную реакцию в некоторых коммунистических партиях. Как указывалось выше, главари так называемых "диссидентов" именно на это и рассчитывают. Однако представляется, что даже в предвидении указанного у нас нет другого выхода, так как, не опасаясь репрессий, ОРЛОВ, ГИНЗБУРГ, РУДЕНКО и другие (не говоря уже о САХАРОВЕ) все более нагледит, представляя собой крайне отрицательный и опасный пример для других.

Вместе с тем предлагаемые меры должны показать правящим кругам западных стран бесперспективность проведения в отношении Советского Союза политики шантажа и давления, еще раз подчеркнуть, что, последовательно проводя линию на рязрядку международной напряженности, мы будем решительно пресекать любые попытки вмешательства в наши внутренние дела и посягательства на социалистические завоевания трудящихся.

Политическое значение этих мер будет состоять и в том, что они окажут свое влияние на положение в ЧССР, ПНР и других социалистических странах, которые сейчас подвергаются массированному нажиму со стороны внутренних враждебных элементов и международной империалистической реакции.

В связи с необходимостью пропагандистского обеспечения предлагаемых мер Комитетом госбезопасности будут подготовлены и представлены в ЦК КПСС соответствующие предложения.

Просим рассмотреть.

*Ю. Андропов*  
Ю. АНДРОПОВ

27 января 1977 г.

№ 123-А

*Р. Руденко*  
Р. РУДЕНКО

" января 1977 г.

0158

Top Secret  
Special File

Proposal to the Central Committee of the Communist Party of the Soviet Union

Remarks by U.V. Andropov and R.A. Rudenko from 20 January 1977, 123-A  
(Kirilenko, Andropov, Ponomarev, Solomentsev, Katushev, Dolgikh, Zimyanin,  
Ryabov)

To agree with the measures outlined in the remarks of Yu.V. Andropov and R.A.  
Rudenko on January 20, 1977 123-A:

Secretary of the Central Committee

(voting results)

[Attachment]

January 20, 1977

CC CPSU

On Measures for the Curtailment of the Criminal Activities of Orlov, Ginsburg,  
Rudenko and Ventslova

The security services and think tanks of the enemy are making serious efforts to revive and expand the hostile activities of anti-Soviet elements on the territory of the USSR. Especially noticeable is the aspiration of Western intelligence services to assist organized group of individuals, who have spoken out against the governmental and social system that exists in our country. The KGB has in its possession reliable information attesting to the fact that official representatives of the US embassy in Moscow are directly facilitating such activities. While at the current phase priority is given to the carrying out of subversive and anti-Soviet activities using illegal methods, the enemy is simultaneously attempting to incite hostile activity in legal and semi-legal forms.

According to our data, accredited Moscow correspondents from the United States, the Federal Republic of Germany, England, France and Italy are persistently encouraging the leaders of the anti-Soviet movement to use such methods as "addresses" to the governments of various countries, containing vile slander of Soviet life, "pressconferences", and open protests against the projects of the Soviet Union in their anti-Soviet activities. Recently, a tendency to use the upcoming Belgrade meeting as a basis for legalizing open anti-Soviet declamations against the Soviet system by dissidents is being observed in the activities of the enemy.

The anti-Soviet elements, in concert with the West are striving to, in one form or



another, bring into their ranks individuals who have been convicted in the past or new individuals who are easily manipulated. Here are involved nationalists, Zionists, Crimean Tatars, Meskhettian Turks and religious sects.

For example, in Moscow, A.I. Ginsburg engaged in active anti-Soviet activities. He was born in 1936 and was convicted of fraud in 1968 for his attempt to create an ITS group in Moscow. In recent years, he has not been gainfully employed and instead has taken it upon himself to become the manager of the so called "Solzhenitsin fund", which is more or less a front for the rendering of Western financial and material support to anti-Soviet convicts.

In Lithuania, the Lithuanian nationalists Ventslova and Pyatkus, who has been convicted three times for his hostile activities, have worked towards this end. Kandyva, a past participant in an illegal nationalist organization, along with others, have partaken in similar activities.

In Moscow Yu. F. Orlov has embarked on the path of antisocial activity. He was born in 1924, and for a prolonged period was not gainfully employed. In 1956, as a member of the Communist Party of the Soviet Union and a researcher at the Institute of theoretical and experimental physics, he presented an openly anti-party address, for which he was expelled from the party and subjected to criticism in the pages of Pravda. This came despite the fact that Orlov was elected a member-correspondent of the Academy of Sciences of the Armenian Soviet Socialist Republic. In recent years he abandoned scientific work and wholly dedicated himself to antisocial activity. Orlov is the author of a series of provocative declarations, interviews with foreign correspondents, and a regular participant in openly provocative actions.

In May 1976, upon entering into criminal contacts with a representative of the American embassy, Orlov formed the so-called "Group to Assist the Implementation of the Helsinki Accords in the USSR", and presently under this cover is attempting to legalize anti-Soviet activity. Under the direct influence of Orlov analogous "groups" have been formed in Kiev and Vilnius.

These groups' participants have not concealed their true goals: to legally work on the political demagoguery surrounding the Helsinki accords, and to illegally and scornfully propagandize anti-Soviet ideas. In part, the leader of the Ukrainian "group for assistance in the enforcement of the Helsinki accords in the USSR" N.D. Rudenko, who was born in 1920, amongst his supporters directly avows that his goal is to aid the struggle for Ukrainian secession from the USSR.

The West German correspondent Schmidt-Voiner characterized these groups. In his opinion, the aforementioned groups "constitute an attempt, in the wake of the Helsinki accords, to emerge from the quasi-legal status of underground journals and create groups that, in direct contact and dialogue with the West, can draw the world's attention to violations of the Helsinki accords in the Soviet Union."

The security services and prosecutor's office of the USSR applied pre-emptive measures in order to curtail the activities of such "groups". Administrative organs have held the necessary discussions with them. Many of them were discussed publicly. Party and Soviet organs assisted them in finding employment. Such efforts had meaning, since at other times many deluded citizens have ventured away from antisocial activity.

However, the most hostilely disposed leaders of the so-called "dissidents" did not cease their activity. Moreover, ignoring official warnings, they became more active and adamant in their attempts to legalize their criminal work.

It is necessary to say directly, that such behavior is explained by their total confidence in their own impunity and the defensive measures that could be undertaken by the West in their support. Academic Sakharov plays a significant role in the formulation of such views, whose behavior indicates his belief that the "authorities" can do nothing to him and therefore there is nothing for others to fear. The so-called "dissidents" openly and repeatedly assert this at their gatherings.

In such conditions, measures of a simply pre-emptive nature regarding these individuals neither have the needed effect nor lead to the limitation of their antisocial activities.

In connection with this, the necessity arises to take more decisive measures regarding the interception of the activities of Orlov, Ginsberg and others on the basis of current legislation.

When taking into account the political and operative situation, it seems there are various more expedient and effective ways of curbing the activities of the most active anti-Soviet dissidents.

With regards to Orlov, this means renewing the investigation into the criminal charges brought by the Moscow prosecutor's office and convicting him under article 190 of the criminal code of the Russian Soviet Federative Socialist Republic (the deliberate dissemination of libel against the Soviet governmental and social system). Orlov should not be arrested in the course of the investigation unless he forces us to do it with his own actions.

It is necessary to arrest and convict A.I. Ginsburg under article 70 of the Criminal Code of the Russian Soviet Federative Socialist Republic. The operation should be carried out at his place of residency in Kalugin oblast.

[We should] arrest and convict Rudenko in Kiev under article 62 of the Criminal Code of the Ukrainian Soviet Socialist Republic (corresponds to article 70 of the Criminal Code of the Russian Soviet Federative Socialist Republic), but the trial should be conducted not in Kiev, but rather in Donetsk, where there is a stronger legal basis for it.

Ventslova, who was born in 1937 and is a former researcher at the History Institute of the Academy of Sciences of the Lithuanian Soviet Socialist Republic, is petitioning for a temporary visit to the US by private invitation. Permission should be granted. The question of his fate in the long-term will be determined by his behavior while abroad.

Regarding other persons, the KGB will enact measures to intercept and curtail their activities in the usual manner.

By taking such measures, we are depriving them (especially Orlov and Rudenko) of the ability to cause controversy in the West and a negative reaction in some communist parties. As listed above, the leaders of the so-called "dissidents" are depending on such an outcome. Even taking into consideration the aforementioned possible outcome, we have no other choice, since Orlov, Ginsberg, Rudenko and others (not to mention Sakharov) are becoming increasingly strident and are setting a very dangerous and negative example for others.

Together with the proposed measures, the ruling circles of Western countries should be shown the ineffectiveness of their policy of sabotage and pressure towards the Soviet Union. We should emphasize that in keeping with the policy of detente, we will decisively stop any attempts at interference in our internal affairs and denigration of

the socialist achievements of the working class.

The political significance of these measures will come from the fact that they will influence the situation in the Czechoslovak Socialist Republic, the Polish People's Republic other socialist countries, which are presently being subjected to mass pressure from both hostile internal elements and international imperialism.

In connection with the propaganda requirements of the suggested measures, the KGB will be prepared and present to the Central Committee of the Communist Party of the Soviet Union the necessary proposals.

Review requested.

U. Andropov  
20 January 1977

R. Rudenko  
\_\_ January 1977

No. 123-A